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سنجیده باشیم. از همه مهم تر، مسئله معیشت و کسب و کار آدم هایی 
است که نمی خواهیم آسیبی به آنها برسد. با وجود آن که بازارچه لاله 
بخشی از زمین های موزه است، تا امروز حتی یک ریال اجاره هم به 
موزه تعلق نگرفته است. ما در این زمینه حکم ماده 100 را داریم که 
براســاس آن این زمین ها باید به موزه برگردانده شود. اگر در سطح 
ملی چاره اندیشی شــود و بتوانیم دراین زمینه به راه  کار مشخصی 
برسیم، فازهای عملیاتی مشخص می شود و در کمال وفاق و آرامش 

این محیط را که متعلق به هنرمندان بوده است بازپس می گیریم.   

خاطرم هست در دوره مدیریت آقای اسلامی کولایی که 
مدیریت نسبتا کوتاهی هم بود ایشان به این مسئله اشاره 
داشت که یکی از اقدامات درباره بازارچه »لاله« تبدیل این 
محیط به فضایی برای اضافه شدن نگارخانه های موزه است. 

منظورشان این بود که نگارخانه های جدید به موزه اضافه شود. 
در جلساتی هم که تا امروز در این  باره برگزار شده چنین پیشنهادی 
را مطرح کرده ایم. همان طور که می دانید در حال  حاضر 9 نگارخانه 
در موزه وجــود دارد و ما علاقه مندیم که تعداد ایــن نگارخانه ها با 

بازپس گیری فضای بازارچه »لاله« دو برابر شود.  

با تغییر مدیریت ها همیشه بخشی از طرح  و  برنامه های 
وعده داده شده ناتمام می ماند و این مسئله امروز و دیروز 
هم نیست، دردوره مدیرت شما اگرچه با تعدد رویدادهای 
هنری مواجه بودیم، اما بیشــترین تمرکز بر روی برگزاری 
جشنواره و نمایشگاه های خوشنویسی بود، این مسئله دلیل 

خاصی داشت؟
ببینید ما یا باید پای حرف خودمان مبتنی بر مردم سپاری باشیم 
یا نباشیم. اگر پای این مسئله هستیم باید بدانیم طبعا انجمن های 
تخصصی که طرح های بیشتری ارائه می دهند مورد حمایت بیشتری 
هم قرار می گیرند و خوشنویسی ازجمله این هنرها بوده است. وقتی 
ساختار خوبی برای برپایی دوسالانه خوشنویسی که تنها دوسالانه 
منظم به لحاظ برگزاری دراین سال ها بوده است و تشکل تخصصی 
آن  که انجمن خوشنویسان ایران اســت دراین زمینه نقش زیادی 
داشته است، مسلم است که حمایت بیشــتری هم از رویدادهای با 
این محور شــکل می گیرد. اگر چه ما از رویدادهای دیگر هنری هم 
حمایت کرده ایم، کما این  که طی این مدت بــا انجمن هنرمندان 
سفالگر نشست هایی داشته ایم و برپایی دوسالانه سفال و سرامیک 
را درماه های آتی برنامه ریزی کرده ایم. همین طور با انجمن طراحان 
گرافیک تعاملاتی انجام داده ایم تا بتوانیم با هم به همکاری بیشتری 
بپردازیم. بنابراین خیلی مهم اســت که خود آن تشــکل تخصصی 
چقدر فعال باشد. حتی به نظرم سال ها بود که از تشکل های استان ها 
حمایتی صورت نگرفته بود و این اتفاق امسال رقم خورد. هرچند عدد 
چندانی نبود اما تلاش کردیم تا برای تک تک انجمن های هنرهای 
تجسمی اســتان ها این کار صورت بگیرد و به ظرفیت هنر استان ها 
توجه بیشتری شود. اگر می بینید که خوشنویسی در این مدت تعدد 
برنامه داشــته به خاطر فعال بودن تشــکل خوشنویسی است. ای 
کاش همه انجمن ها به جای آن که گوشه ای بنشینند، مانند تشکل 
خوشنویســی وارد میدان عمل شــوند. در حال  حاضر ما با انجمن 
مجسمه سازان نشست هایی درباره دوسالانه مجسمه سازی برگزار 
کرده ایم . علاوه برآن، با مجموعه انجمن نگارگران هم گفت وگوهایی 
داشته ایم که حاصل آن برگزاری دوسالانه نگارگری در ماه های پیش 

رو است.  

یک سوال هم درباره بینال ونیز داشتم، بعضی از هنرمندان 
نسبت به چگونگی انتخاب آثار هنرمندانی که دراین رویداد 
شرکت داده شدند ناراضی بودند، نقد این گروه از هنرمندان 

را شنیدید؟
بله و حتی با بعضی از هنرمندان منتقد صحبت هم کردم. به نظرم 
رویدادهای هنری مثل دوسالانه ها و جشنواره ها همیشه با انتقاداتی 
از این دست مواجه بوده است و همواره شاهد صحبت هایی مبنی بر 
این که چرا اثر من به آن رویداد برده نشد و اثر دیگری برده شد وجود 

داشته است. 
 

به نظر می رســد که آن دســته از هنرمندان بیشتر به 
مناســبتی بودن بینال ونیز در این دوره و تنگ بودن دایره 

حضور هنرمندان تجسمی نقد داشتند.
بعضی از هنرمندان به مضمون بینال ایراد گرفتند و من هم قبلا 
این توضیح را داده بودم که ما از بیــن مجموعه های حاضر و آماده 
انتخاب کردیم. تعجب می کنم که بعضی ها می گویند نمایشگاه آثار 
هنرمندان ایرانی در دوسالانه ونیز مناسبتی بوده است، در حالی  که 
تمام دنیا دارد امروز نام فلســطین را فریاد می زند. صحبت کردن از 
فلسطین یک مسئله انسانی است و به خاک و خون کشیده شدن 40 
هزار زن و کودک را نمی توان نادیده گرفت. این مسئله ای است که 
امروز طراحان بزرگ مد دنیا و بزرگ ترین هنرمندان شناخته  شده 
روی آن کار می کنند. منتهی بعضی از هنرمندان دنیا فکر می کنند که 
باید به شکل روشنفکرمآبانه مسئله فلسطین را نادیده گرفت یا درباره 
آن حرف نزد و آن را اتفاقی مناسبتی تلقی کرد. این فکر ناصوابی است 
و ما مضمون درستی را برای آثار این دوره از دوسالانه انتخاب کردیم. 

ولی انتخاب چنیــن مضامینی باعث نمی شــود تا هنر 
سیاست زده شود؟

امیدوارم این نکته جا بیفتد که ماجرای فلسطین سیاسی نیست. 
کسانی که همین امروز در دانشگاه های آمریکا چادر زده و از فلسطین 
حمایت می کنند هم مسئله شان سیاست نیســت، انسانیت است. 
نمی خواهم بگویم که نقد بعضی از هنرمندان  نســبت به دوسالانه 
ونیز وارد نیســت، شــاید اگر مجموعه حاضر و آماده دیگری بود و 
می توانستیم از آن اســتفاده کنیم و نام و طراز هنرمندان آن مشابه 
طراز هنرمندان این مجموعه بود حتما از آن بهره می گرفتیم. ولی 
این  که به یک عده هنرمند برچســب بزنیم و بگوییم که مناسبتی 
کارکرده اند و فکر کنیم که آنها به جای این مضمون، باید تخیلات و 
تمایلات نفسانی خود را بر روی بوم تصویر می کردند تفکر نادرستی 
اســت. البته غالب هنرمندان ما نگاه شان نسبت به فلسطین نگاهی 
انســانی اســت. در مجموع، هر رویدادی با نقد رو به  رو است، حالا 
شما ونیز را مثال زدید، درحالی که درجشنواره های دیگرهم چنین 
انتقاداتی وجود دارد. ولی برخی از نقدها که ایرادات فنی به دوسالانه 
ونیز وارد شده بود را می پذیرم و اگر شرایطی برای تکرار داشته باشیم 

قطعا در برطرف کردن ایرادات فنی تلاش خواهیم کرد.  

بازهم یک دوره دیگر گذشــت و تمام شــد ولی طرح 
تخصیص یک درصد از بودجه عمرانی کشور به خرید آثار 
هنری میسر نشد؛ این طرحی است که خاطرم هست از سال 
1383 در اولین اکسپو مطرح شد و اگر اشتباه نکنم درآن 
زمان وزارت صنعت و معدن برخی از آثار هنری که خریداری 
کرده بود را اســترداد کرد و این طرح تا امروز عملی نشده 

است، بالاخره تکلیف این مسئله چه خواهد شد؟
درگذشته این اتفاق در دوره ای افتاد که زیرساخت قانونی آن هنوز 
فراهم نشده بود و ذی حسابان نتوانسته بودند با آن کنار بیایند، چون 
می بایست ناظر به قوانین، بودجه این کار فراهم شود. در اواخر دولت 
دهم این مورد تبدیل به یک بند در قانون بودجه شد، قانون بودجه 
هم سالیانه است و ممکن است امسال باشد و سال بعد نباشد. در این 
دولت، یک درصد الزام آور برای فعالیت های فرهنگی در نظرگرفته 
شــده بود، ولی صرف خرید آثار هنری نبود. کاری که الان داریم در 
این زمینه انجام می دهیم این است که در سند ملی هنرهای تجسمی 
جای پای این مســئله را محکم کرده ایم و الزام دستگاه ها؛ نه فقط 
دولتی که صنایع بزرگ به خرید آثار هنری تصریح شــده است. در 
جلسه شورایعالی هنر که با حضور وزیرمحترم فرهنگ  برگزار شد، 
ایشان هم اشاره داشتند تا به الزام این مسئله تاکید شود و برمبنای 
این مسئله، به سراغ مقررات و آیین نامه های پسینی برویم. امیدوارم 
که با تصویب سند ملی هنرهای تجسمی در شورای انقلاب فرهنگی 

شرایط این مسئله فراهم شود. 

با این  حال با توجه به تغییر دولت و جایگزینی دولت جدید، 
اگر شما از سمت خود کناره گیری کنید چه طرح  و  برنامه ای 

دارید که با رفتن شما ناتمام خواهد ماند؟
تلاش بنده و همکارانم دراین دوره محــدود 14ماه، این بوده که 
فعالیت ها را به گونه ای تعریف کنیم که خیلی نیمه تمام ماندن معنا 
نداشته باشد. کما این  که بعضی از فعالیت ها جنبه ریل گذاری داشته 
است. نمونه آن رویکرد موزه هنرهای معاصرتهران است که در دوره 
مدیریتی من به سمت پژوهشی شــدن و جریان ساز شدن رفت. به 

 طوری که در کنار هر رویداد، نشست تخصصی، نمایش فیلم و تبادل 
نظر هنرمندان با نگاه نقادانه را هم داشــته ایم. یا دوسالانه ها که در 
این دوره که با میزبانی استان ها برگزار شــده و اطمینان دارم این 
روند در ادوار آینده هم ادامه خواهد داشت. مهم تر این  که از سال 9۲ 
تصویب سند ملی هنرهای تجسمی بر زمین مانده بود، در حالی  که 
این مسئله زمانی که نقشه مهندسی فرهنگی کشور تدوین شده بود 
جزو الزامات محسوب شد ولی سال ها بود که خاک می خورد. از سال 
1399 این کار را شروع کردیم و امروز به نقطه ای رسیده که در حال 
تصویب در شورایعالی هنر است. بازنگری طرح مجسمه و یادمان ها 
هم از جمله فعالیت هایی بوده است که در این دوره انجام داده ایم و 
سعی کردیم این حیطه را به جایی برسانیم که قابل پیگیری باشد. 
همین طور سیاست ها و ضوابط حاکم بر بازار هنرهای تجسمی ایران 
که قصد داریم به توسعه حراجی ها وآرت فرها بپردازیم. این اتفاق در 
شورای هنر مطرح شده و دارد برای تصویب به شورای عالی فرهنگی 
می رود. یکی از نکاتی که در سطح کلان مســئله جدی من است، 
بازارچه »لاله« اســت. این  که چرا چنین ظرفیت ارزشمندی نباید 
دراختیار هنر و هنرمندان کشورمان قرار بگیرد من را اذیت می کند. 
نکته دیگر این که براین باورم گنجینه موزه این شایستگی را دارد که 
ماه به ماه و سال به سال به  روز شود. البته قرار است به زودی تعدادی 

اثر به گنجینه اضافه شود.  

منظورتان از آثار داخلی است یا خارجی؟
اغلب، آثار داخلی، ولی قرار است چند اثر خارجی هم در این بین 
باشد. به  هر حال علاقه مند هستیم که این اتفاق ضابطه مند و ماندگار 
شود.  احیای تمام دوسالانه ها هم در این دوره مدنظر ما بوده است، 
خیلی دوست داشتم که دوسالانه عکس دوباره بعد از گذشت دوازده 
سیزده سال دوباره پا بگیرد یا دوسالانه نقاشی که امیدوارم برپایی 

هردوی این رویدادها به زودی محقق شود.

بعضی ازهنرمندان معتقدند هنر معاصر ایران در سال های 
اخیر مجالی برای دیده شدن در سطوح بین المللی را پیدا 

نکرد، نظرشما در این باره چیست؟
نه تنها در ســال های اخیر که در حال  حاضر این مسئله چالش 
قرن به شمار می رود. در واقع در قرن چهاردهم هجری شمسی که 
گذشت، قرنی بود که آثار هنرمندان آن طور که باید در دنیا دیده نشد. 
دوسالانه ونیز شــاخص مهمی در این زمینه است که تا امروز 1۲۸ 
دوره از این رویداد می گذرد و ما فقط در 10 دوره آن شرکت کرده ایم 
که هشت دوره آن بعد از انقلاب بوده است. در دهه 50  که ونیز داشت 
زیرآب می رفت، یک وام نیم میلیارد دلاری از سوی ایران به ونیز داده 
شد و همچنین، از ایران  یک کمک 30 میلیون لیری به ونیز صورت 
گرفت. به طوری که وقتی رییس جمهور ایتالیا در سال 53 به ایران 
آمد از کمک های ایران  قدردانی کرد و حتــی برای این اتفاق تمبر 
چاپ شد؛ اما این ها به هنر ایران کمکی نکرد. در حالی  که اگر بخش 
اندکی از آن مبالغ صرف این می شد که ایران از یک فضای دائمی در 
بینال ونیز برخوردار باشد امروز شرایط مان بهتر بود. با این حال، امروز 
در سطح مسائل، اهداف، سیاست ها اقداماتی برای حضور بین المللی 
هنرمندان ایرانی و افزایش صادرات آثار هنرهای تجسمی ایران در 
دنیا انجام داده ایم و ساز و کارهای ویژه ای در این زمینه صورت گرفته 
است. ما سعی کرده ایم تمام آنچه که در این زمینه است را در سند 
ملی هنرهای تجسمی بیاوریم تا این مسئله دست مسئولین هنرهای 

تجسمی را درآینده بازتر کند.

نکته ای هست که بخواهید به پایان گفت وگو اضافه کنید؟
ما دو رویداد مهم در پیش داریم که یک از این ها ســی ویکمین 
جشنواره تجسمی جوانان است که برای نخستین بار در بنیاد ملی 
نخبگان به  عنوان رویداد سطح 1 تعریف شده است و برگزیدگان آن 
می توانند در مسیر نخبگی ورود کنند و این امر تسهیلات خوبی را 
برایشان ایجاد کند. این جشنواره از روز 19 تا ۲3 شهریورماه برگزار 
خواهد شد و هنرمندان  هجده تا بیســت و پنج ساله می توانند آثار 
خود را به دبیرخانه جشنواره ارسال کنند. بحث دیگر درباره دوسالانه 
سفال  و سرامیک است که دوازدهمین دوره آن درآذر ماه به میزبانی 
استان یزد برگزار خواهد شــد که آن هم در نوع خود رویدادی ویژه 
است و اطمینان دارم با توجه به شور و شوق هنرمندان این عرصه به 

خوبی برگزار می شود.


